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 چرا فقط از »قاتل و وحشی« 
صحبت می کنید؟ 

دبیر جشنواره فیلم فجر از مسائل مختلف برگزاری این 
دوره صحبت کرده است

یک  ماه پس از برگزاری جشنواره فیلم فجر، دبیر آن درباره 
مسائل مختلف آن صحبت کرده است.

به گزارش همشهری، منوچهر شاهسواری درباره نکته هایی 
که حین جشنواره مطرح می شد با شبکه شرق صحبت کرده 
و توضیحاتی داده است، نکاتی مثل اکران نشدن فیلم »قاتل 
و وحشی«، حضور نداشتن» پیرپســر« در بخش مسابقه و 

حضور پررنگ ارگان ها در جشنواره امسال.

به ارگان ها سالن ویژه ندادیم

در زمان برگزاری جشــنواره، صحبت هایــی از اختصاص 
سالن های مختلف به ارگان ها و نهادها برای تماشای فیلم ها 
می شد. شاهسواری در این گفت وگو این مسئله را رد کرد و 
گفت: تقاضای زیادی برای تخصیص سالن های جشنواره فجر 
به ارگان ها و نهادها داشتیم، ولی با وجود پیشنهادهای مالی 
بالا، همه تقاضاها را رد کردیم و فقط به اهالی رسانه و صنف 
سینما ســالن دادیم و البته ارگان ها هم آزاد بودند در اینکه 
بروند در سینماهای مردمی فیلم ببینند. اتفاقا باید کنار مردم 

فیلم دید تا دریافت مردم چطور می اندیشند.

فیلم منتخب مردمی ای که در اکران شکست خورد

با اکران نشدن »قاتل و وحشــی« حمید نعمت الله و حضور 
نداشتن »پیرپســر« اکتای براهنی در بخش مسابقه، فیلم 
»پیشمرگ« به کارگردانی علی غفاری به عنوان فیلم منتخب 
مردمی اعلام شد. اما در اتفاقی عجیب و قابل بررسی، فیلم 
با فروش کمی بیش از 2میلیارد تومان در انتهای جدول قرار 
گرفته است. شاهسواری درباره این اتفاق گفته است: اینکه 
چرا فیلمی که سیمرغ مردمی گرفت)پیشمرگ( در اکران 

نفروخت نیاز به بررسی جامعه شناسانه دارد. 
آنهایی که در علوم اجتماعی هستند باید بررسی کنند که چرا 
گاهی بهترین فیلم مردمی فجر حسابی می فروشد و گاهی 
در اکران عمومی شکست می خورد. البته تبلیغات هم مؤثر 
اســت. برخی فیلم های موفق در اکران کلی ایده تبلیغاتی 

دارند و برخی هیچی ندارند.«

سودابه، پیرپسر، رکسانا و دیگر فیلم ها

یکی دیگر از مســائلی که در جشــنواره بحث های زیادی 
به دنبال داشــت اکران نشــدن »قاتل و وحشــی« حمید 
نعمت الله بود که اول گفته شــد احتمالا در جشنواره حضور 
دارد و بعد قرار شد تنها یک سانس در یک سینما به نمایش 
دربیاید، اما در نهایت این اتفاق هم نیفتاد. شاهســواری در 
گفت وگویش درباره این موضوع هــم صحبت کرد و گفت 
که چرا فقط درباره »قاتل و وحشــی« صحبت می شــود، 
در صورتی که چند فیلم دیگر هم در مســابقه شرکت داده 
نشدند. او گفت: در بخش خارج از مسابقه فیلم های دیگری 
 هم بود. نمی دانم چرا فقط روی یک فیلم)قاتل و وحشــی(

تمرکز کرده اند.
البته به  نظرم همه فیلم ها باید لااقل یک  بار اکران شوند و در 
این بخش خارج از مسابقه فیلم های »غریزه«، »لاک پشت«، 
»ســودابه«، »پیرپســر« و »رکســانا« هم بود. چرا درباره 
ارزش های آنها کمتر می گوییم و فقط تمرکز می کنیم بر عدم 
 نمایش همان یک فیلم که آن هم در اختیار ما نبود؟ وقتی 
بی دلیل به یک فیلم ضریب می دهیم، یعنی بقیه فیلم ها را 
تحقیر می کنیم. حتی به یکی دو تن از داوران جشنواره هم 
گفتم شما می توانید درباره یک فیلم خاص صحبت کنید، ولی 

نباید بقیه آثار را تحقیر کنید.

چرا آرشیو اهمیت ندارد؟

منوچهر شاهســواری درباره مکافاتی که برای جمع آوری 
پوسترهای ســال های گذشته جشنواره داشــته اند گفت: 
برای پیدا کردن پوســترهای برنده های ۴۳دوره جشنواره 
فجر مکافاتی داشتیم. انگار حفظ آرشیو این جشنواره اصلا 
اهمیتی ندارد. واقعا چرا نباید اسناد ۴۳دوره جشنواره را حفظ 
و در موزه ســینما نگهداری کنیم؟ میل به نابودی اسناد در 
جشنواره یا بهتر بگویم، بی اهمیت بودن اسناد جشنواره واقعا 
عجیب است. چرا کل اسناد ۴۳دوره جشنواره فجر را در همان 

سایت جشنواره بارگذاری نمی کنند؟ 

کوتاه تر  از گزارش

تئاتر ایران کمپانی ندارد 
رحمت امینی، کارگردان:یکی از آسیب های تئاتر ما این است که نمی توانیم کمپانی  تئاتر داشته باشیم، چون 
شکل گرفتن یک کمپانی یعنی داشتن یک جا و مکان تقریبا مشخص و همین طور شرایط اقتصادی ای تقریبا 

مشخص که متأسفانه نداریم.  ٫ صبا

اولویت با قیمت است، نه کیفیت 
کتایون اعظمی، گوینده و صداپیشه:  اگر کیفیت دوبله ها خوب نیست، باید پلتفرم ها شرایط منصفانه ای برای 
توزیع حجم کار به گویندگان داشــته باشــند و براســاس آن ارزیابی از کیفیت صورت گیرد. اما در حال حاضر، 

اولویت با قیمت است، نه کیفیت.  ٫ سینماپرس 

صفحه آرا:بهروزقلی پور

هالیوود

گیشه 

یک میلیون و ۷۰۰هزار تماشاگر 
برای اکران نوروزی 

در آخرین  ماه ســال، بیش از یک میلیون و ۷۰۰هزار نفر به 
تماشای فیلم های اکران نوروزی در سینماها نشستند. اکران 
نوروزی به صورت رسمی از 8اســفندماه با ۷فیلم آغاز شد و 
از یک هفته بعد با اضافه شدن یک فیلم جدید و نیز کمدی 
»هفتاد ســی« همچنان ادامه دارد. در حال حاضر ۱۵فیلم 
در ســینماها روی پرده اند که برخی از آنها در سانس هایی 
محدود اکران می شــوند. فیلم های »دایناســور«، »موسی 
کلیم الله)ع(«، »کوکتل مولوتــف« و »رها« به ترتیب عنوان 
۵فیلم پرفروش هفته گذشــته را به  خود اختصاص داده اند. 
طبق گزارش مؤسسه سینماشهر، سینماهای کشور از یکم تا 
بیست و چهارم اسفندماه پذیرای یک میلیون و ۷۳2هزار و 
8۴۷مخاطب بودند و در این مدت فیلم های حاضر در چرخه 
اکران فروشی بالغ بر ۱2۳میلیارد و ۵8۳میلیون و ۱۶۱هزار 

و ۶۰۰تومان داشتند. 
براساس این گزارش، در روز سه شــنبه 2۱اسفند به عنوان 
پرمخاطب ترین روز در ۳هفته نخســت این ماه، ۱۷8,۴۰8 

تماشاگر راهی سالن های سینما شدند.
در روز جمعه دهم اســفندماه نیز که پرفروش ترین روز  ماه 
تا کنون بوده، مجموعه های سینمایی سراسر کشور فروشی 
بالغ بر ۱۱میلیارد و 2۰میلیون و ۷۹۶هزار تومان داشــتند. 
در یک هفته گذشته)۱8 تا 2۴اسفندماه( تعداد ۴8۷,۱۴8 
مخاطب در ۱8,۱۰۴سانس به تماشای فیلم های سینمای 
ایران نشستند و در این مدت مجموع فروش ۱۵اثر حاضر در 

چرخه اکران از ۳۶میلیارد تومان عبور کرد.  

نولان پرستاره ترین فیلم سال را می سازد 
در حالی  که فیلمبرداری فیلم »اودیسه« نولان شروع شده، اکنون 
تا حدودی روشن شــده اســت که بازیگران این فیلم پرستاره در 
چه نقش هایی ظاهر می شــوند. به گزارش ورایتی، رســانه های 
یونانی برخی از نقش های بازیگران فیلم»اودیسه« تازه ترین فیلم 
کریستوفر نولان را کشف کرده اند. فیلمبرداری این فیلم در یونان 
و مراکش شروع شــده و در ایتالیا ادامه پیدا می کند و در آن مت 
دیمون در نقش اودیسه یا اودیسیوس بازی می کند. مت دیمون که 
در فیلم »اوپنهایمر« در نقش  مکمل بازی کرده بود، در »اودیسه« 
در نقش قهرمانی افسانه ای دیده خواهد شد که پس از جنگ تروا 
باید با سفری طولانی و پرخطر به خانه بازگردد. انتشار تصاویر پشت 
صحنه نشان داده که تام هالند در نقش تلماخوس، پسر اولیس ظاهر 

می شود که در جست وجوی پدر به سفر می رود.
اکنون روشن شده زندایا در نقش آتنا، الهه خرد و جنگ و راهنمای 
اولیس ظاهر می شود، در حالی  که شارلیز ترون در نقش سرسی یا 
کارکه، الهه جادو بازی می کند و اوست که اولیس و خدمه  کشتی اش 
را در یک جزیره گرفتــار می کند. آن هاتاوی کــه پیش از این در 
»بین ســتاره ای« با نولان همکاری کرده بود  هم در نقش پنه لوپه، 
همسر اولیس ظاهر می شــود. بنی ســفدی در نقش آگاممنون 
که فرمانده یونانیان در جنــگ تروا بود و لوپیتــا نیونگو در نقش 
کلوتایمنسترا، همســر آگاممنون که نقشی کلیدی در سرنوشت 
او دارد، ظاهر خواهد شد. دیگر بازیگران این فیلم رابرت پتینسون، 
جان برنتال، جان لگیزامو، سامانتا مورتون، هیمش پاتل، الیوت پیج، 
بیل اروین، جسی گارسیا، کازمو جارویس، رایان هرست و ویل یون 
لی هستند. فیلم قبلی »اودیسه« که در واقع یک  سریال 2قسمتی 
محصول سال۱۹۹۷ بود، توسط آندری کونچالوفسکی ساخته شده 
بود و در آن آرماند آسانته در نقش اودیسه و گرتا اسکاکی در نقش 

پنه لوپه بازی کرده بودند. ایزابلا روسلینی هم نقش آتنا را داشت. 

»لاله سیاه«؛ تولید مشترک ایران و هلند
آزیتا موگویی فیلم سینمایی »لاله سیاه« را به صورت محصول 

مشترک ایران و هلند کارگردانی و تهیه می کند. به گزارش مهر، تولید
با صدور پروانه ســاخت این فیلم، این اثر که قرار است به صورت 
محصول مشترک سینمای ایران و هلند ساخته شود، به افسانه ای قدیمی در ایل 

بختیاری می پردازد که ارتباطی موضوعی با کشور هلند دارد.
»لاله سیاه« سومین اثر ســینمایی آزیتا موگویی در مقام 

کارگردان پس از 2فیلم »تراژدی« و »ایده اصلی« است.
موگویی که طی ســال های اخیر به تهیه کنندگی تئاتر 
مشغول بوده و تهیه  2نمایش »قصه ترانه های ماندگار« و 
»گالیله« را بر عهده داشته است، با »لاله سیاه« به عرصه 
کارگردانی در سینما بازخواهد گشت. او که خود اصالت 

بختیاری دارد، فیلمنامه این اثر را به صورت مشترک 
با سیدمحمد حســینی نوشته است که امسال 

با فیلم »شــمال از جنوب غربــی« به عنوان 
نویســنده فیلمنامه در جشنواره فیلم فجر 

حضور داشت. 

هالیوود جای عجیبی است
الن پومپئو، ستاره ســریال »آناتومی گری« توضیح می دهد چرا 

هنوز به دختر ۱۰ ســاله اش اجازه نمی دهد این سریال را تماشا پلان
کند. این بازیگر اخیرا دربرنامه زنده جیمی کیمل حضور داشت و 
در مورد اینکه بچه هایش این درام پزشکی طولانی مدت را تماشا می کنند، صحبت 
کرد؛ سریالی که او به مدت 2 دهه در آن نقش دکتر مردیت گری را بازی می کرد.  
کیمل اشاره کرد که هالیوود می تواند جای عجیبی باشد. به عنوان مثال، او به یاد 
آورد که برایان کرانستون، بازیگر سریال »دنیای مالکوم«، زمانی مربی تیم بیسبال 
پسرش بوده اســت. پومپئو با کیمل موافقت و اضافه کرد: »از این نظر واقعا جای 
عجیبی است، اما در عین حال، جای فوق العاده ای هم هست، چون این بچه ها به 
اطراف شان نگاه می کنند و تعداد زیادی آدم می بینند که رؤیاهایشان به حقیقت 
پیوســته و آنها هم باور می کنند که رؤیاهای خودشــان هم می تواند به حقیقت 
بپیوندد.«  این بازیگر ۳ فرزند —2دختر و یک پسر — با همسرش کریس آیوری 
دارد. او از زمــان پخــش اولیه ســریال »آناتومی گری« در ســال 2۰۰۵ در آن 
نقش آفرینی کرد، اما در فصل ۱۹ در ســال 2۰2۳ به عنوان بازیگر ثابت از سریال 
کنار رفت. با این حال، در 2 فصل بعدی، او به عنوان بازیگر مهمان حضور داشت و 

همچنان به عنوان تهیه کننده اجرایی و راوی سریال فعالیت می کرد.

قربانی کردن فیلم جنگی
به پای کمدی

شقایق عرفی نژاد| فیلم سینمایی »پیشمرگ« به کارگردانی علی غفاری و 
تهیه کنندگی آرش زینال خیری از فیلم های حاضر در جشنواره فیلم فجر 
بود که توانست ســیمرغ بهترین فیلم از نگاه تماشاگران را دریافت کند؛ 
اما این فیلم در گیشه سینما نتوانسته در رقابت با فیلم های اکران نوروزی 
فروش خوبی داشته باشد.   »پیشــمرگ« فیلمی در ژانر دفاع مقدس است 
که به بخشی از زندگی شهید سعید قهاری می پردازد. آرش زینال خیری با 

حضور در استودیو تلویزیون همشهری درباره اکران فیلم های نوروزی 
صحبت کرد. این تهیه کننده در گفت وگوی پیش رو از وضعیت اکران 
فیلم های نوروزی می گوید و در ادامه صحبت هایش از عدم حمایت 
از فیلم هایی که در ژانر دفاع مقدس ســاخته می شوند، گلایه 

می کند.

گفت وگو با آرش زینال خیری، تهیه کننده فیلم» پیشمرگ«

فیلم »پیشمرگ«این فیلم درباره بخشی از 
زندگی شهید سعید قهاری است که سال ها 
در جنگ بوده و در عملیات های مختلف شرکت کرده و 
براســاس وصیت خودش جزو شــهدای گمنام است؛ 
شهدایی که کارهای بزرگی برای پرچم و انقلاب و مردم 
انجام دادند و به خاطر کوتاهی مسئولان دیده نشدند. ما 
در »پیشمرگ« بخشی از زندگی ایشــان را به تصویر 

کشیده ایم.

فیلم »پیشمرگ« با تمام بی مهری ها اکران 
می شــود و به طور حتم مســیر خود را پیدا 
خواهد کرد. »پیشــمرگ« کار دفاع مقدســی است که 
خیلی ها می گویند اکران نوروزی گرفته؛ اما باید بگویم که 
با این اکران نوروزی هیچ لطفی به آن نشده است، چراکه 
فیلمی است که در جشــنواره فجر آرای مردمی کسب 
کرده و به خاطر مردم مجوز ورود به اکران نوروزی را دارد.

به نظرم دیگر واژه مظلوم برای فرهنگ و هنر 
این مملکت کم است و کشور ما از مظلومیت 
هم پایین تر رفته. در این ســال ها برخی از شهرهای ما 
ســالن مختص ســینما ندارند و باید فیلم مورد علاقه 
خودشان را که برایش خیلی سختی کشیده شده در یک 
سالن ورزشی ببینند. نمی دانم مقصر کیست و چرا هر 

مدیری که می آید کار پیش نمی رود. برخی 
از سالن ها و پردیس ها هم که ساخته شده 
در دســت بخش خصوصی است که تلاش 

دارند با درآمدزایی خود را سرپا نگه دارند.

 در حال حاضر تولید فیلم نیز گران شده است 
و هزینه تولید با تورم موجود پیش رفته. یک 
بخش هزینه فیلم به بخش پشــتیبانی برمی گردد، از 
هزینه روزمره گرفته تا اسکان ویک بخش از هزینه هم 
فنی و تجهیزات اســت که همیشــه به خاطــر تورم 

تحت الشعاع قرار می گیرد. 

فعالیت فرهنگی و تولید محصولات هنری و 
فرهنگی در دست گروه های حرفه ای است و 
وقتی تولید دیده نمی شــود و برنامه ای برایش وجود 
ندارد، خســتگی در تن همکاران می ماند و دیگر سراغ 

ســوژه های اجتماعی یا دفاع مقدسی نمی روند. اگر 
 موقعیــت درســتی وجــود داشــته باشــد،
 ما بازیگر و کارگــردان و تهیه کننــده و عوامل

حرفه ای داریــم؛ اما بعد از تولیــد همه  چیز رها 
می شــود. قبل و بعد از تولیدات فرهنگی دست 

 مدیرانی اســت کــه تخصصی ندارنــد و از
 بدنه هنر نیستند.

 با اسکن این کیو آرکد
تلویزیون همشهری را  ببینید.

سینمای خصوصی به دنبال کار خودش است 
و باید در این شرایط اقتصادی دخل وخرجش 
جور باشد تا بتواند به حیات کاری ادامه دهد. 
وقتی سینمادار می بیند کار طنز فروش دارد، 
گیشه خود را به آن اختصاص می دهد و دیگر 

کسی به فیلم هایی در ژانر دفاع مقدس یا 
اجتماعی اعتنایی ندارد. اما در کشورهای 

پیشرفته دولت و نظام برای ادامه فرهنگ و 
هنر و حفظ آن سرمایه گذاری می کنند. 

برای سینماداران ما جنبه اقتصادی به خاطر 
ادامه کار مهم است. همانطور که گفتم وقتی 

سینمای کمدی در گیشه موفق است، سینمادار 
به سمت سینمای کمدی می رود. درحال حاضر 

اگر از کنار سینماها عبور کنید، کمتر پیش می آید 
جز فیلم های کمدی،  پوستر فیلم های جنگی، 

 اجتماعی و... دیده شود. این موضوع در انتخاب 
سانس نمایش و تعداد سالن ها و ساعت اکران 

فیلم هم به خوبی دیده می شود.

سینما هم مانند دیگر فعالیت ها مثل ورزش مافیا 
دارد؛ اما توقع داشتیم کمیسیون فرهنگی مجلس 
که زمان رأی آوردن با مردم هستند و بعد از رأی در 
اتاق های خودشان می نشینند، حداقل به سینما 

توجه کنند. بشخصه یک سال است به دنبال چند 
عضو کمیسیون فرهنگی هستم تا دعوت کنم 
پشت صحنه فیلم ما را ببینند؛ اما کسی را پیدا 

نکردم. نمایندگان ما، مردمی هستندکه به فیلم 
رأی داده اندو رفته اند فیلم را تماشا کرده اند.  23 1
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